
Tonk Márton, a Sapientia Erdélyi Magyar Tudományegyetem rektorának beszéde  

Elhangzott 2021. november 19-én, a Magyar Tudomány Napja Erdélyben 20. fórumának megnyitóján 

 

Tisztelt Elnök Úr, Főtitkár Asszony, Főtitkárhelyettes Asszony, kedves jelenlévők, tisztelt meghívottak, 

kedves kollégák, barátok, ismerősök, 

Mindenekelőtt köszönöm a Sapientia Erdélyi Magyar Tudományegyetem nevében a meghívást, az idei 

partneri lehetőséget is, és egyszersmind tolmácsolnám a Sapientia egyetem teljes akadémiai 

közösségének a köszöntését, üdvözletét a Magyar Tudomány Napja Erdélyben rendezvénysorozat és 

annak szervezői számára. 

Végül is úgy döntöttem, hogy itt, a kolozsvári kar nagy aulájában fogok néhány szót szólni Önökhöz, 

Hozzátok. Ennek volt egy önös szempontja és egy tartalmi szempontja. Az önös szempontja az, hogy a 

Magyar Tudomány Napját általában még a Magyar Tudomány Ünnepének is szoktuk hagyományosan 

nevezni és tekinteni. És önző módon a magam számára próbáltam egy kicsit ünnepihez hasonló 

környezetet teremteni, hogy ennek a pillanatnak a fontosságát és a magam méltó módját 

megteremthessem az adott körülmények között. A tartalmi szempont az, hogy ennek a 

nyitóünnepségnek az utolsó előtti forgatókönyve szerint még Önök, Ti itt kellett volna üljetek ebben az 

aulában, mert ez lett volna a rendezvénynek a helyszíne. Roppant sajnálom, hogy itt most nem vagyunk 

együtt. De hogy miért mondtam el ez utóbbit? Azért, mert ezzel azt is szeretném nagyon határozottan és 

evidensen jelezni, hogy a Sapientia EMTE most is és máskor is kész mindenfajta szakmai tudását, 

kompetenciáját, logisztikáját, infrastruktúráját a magyar tudományosság szolgálatába és javára 

felajánlani, biztosítani bármelyik partnerintézményünk számára, hisz ez az egyetem missziójából 

közvetlenül és azonnali módon adódik. S bár ez az aula, ez a 200 darab szék velem szemben üres, de 

azért azt nem tudom nem örömmel konstatálni, hogy a rendezvény programját áttekintve látom, hogy 

szakmai tekintetben mégis csak sikerült a Sapientia egyetemnek a ma kezdődő rendezvénysorozathoz 

lényegi és érdemi módon hozzájárulnia, kiváltképp a jogtudományi, a műszaki és az agrártudományi 

szekciók létrejöttében, szervezésében szakmai tartalommal való kitöltésében. Az Erdélyi Múzeum-

Egyesületet és a rendezvényt magát abból a szempontból is külön köszöntöm és külön üdvözlöm, hogy 

mégis, ha jól olvassuk és jól hallottuk az imént Elnök Úrtól is, 20 esztendős évfordulóját, egyfajta 

jubileumi eseményét ünnepeljük a Magyar Tudomány Napja Erdélyben rendezvénysorozatnak, és ez egy 

olyan feldobott labda, amit a Sapientia egyetem rektora igazából nem nagyon tud nem lecsapni. 20 

esztendős a Sapientia Erdélyi Magyar Tudományegyetem, 20 esztendejét ünnepeljük az egyetem 

működésének. Remélem, hogy egyáltalán nem szerénytelenség részemről azt mondani, hogy úgy, 

ahogyan az itt jelenlévő kollégák és az általuk képviselt intézmények is, úgy, ahogyan az Erdélyi 

Múzeum-Egyesület maga, ebben a sorban a Sapientia egyetem is az elmúlt 20 esztendőben letette 

komoly névjegyét az erdélyi magyar, az általában vett magyar és az általában vett nemzetközi 

tudományosság asztalára. Hogy csak egy tényt emeljek ki ebből a sorból: mára már elmondhatjuk itt, a 

Sapientia-n, hogy a tantermeinkben tanul az Erdélyben magyar nyelven tanuló fiatalok egynegyede, és 

az úgynevezett erdélyi magyar magánegyetemi hálózatban tanul az Erdélyben magyar nyelven tanuló 



fiatalok mintegy egyharmada. Itt nyitok egy kis zárójelt, hisz a folyosókon már nyílt és ismert tény, hogy 

küszöbön áll a Sapientia egyetem, a Partiumi Keresztény Egyetem és a Protestáns Teológia intézmény 

közötti, a romániai konzorciumtörvényen alapuló egyetemi konzorcium létrehozása. Itt fog bezárulni az 

a kör, ami az erdélyi magyar magánegyetemi hálózatot jogi értelemben is jelenti. És végül, de nem 

utolsósorban, úgy gondolom, hogy ennek az elmúlt 20 esztendőnek talán a legfontosabb és 

mindannyiunkat érintő fejleménye, hogy az, ami 20 esztendővel ezelőtt még csak egy reménység-szerű 

dolog volt, az mára már bevégeztetett tény. Azt hiszem, nyugodt lelkiismerettel mondhatjuk el, hogy 

alapjában végbement a magyar tudományosság Kárpát-medencei integrációja. Ez nagyon sokaknak 

elődeink közül és a jelenlévők közül is a munkáját dicséri, hogy csak néhány példát hozzak: ma már 

evidenciaként beszélünk arról, hogy létezik az egységes Kárpát-medencei felsőoktatási tér, úgyszintén 

evidenciaként kezeljük, hogy egységes Kárpát-medencei tehetséggondozással van dolgunk az OTDK-

OTDT mozgalom keretében, de ugyanígy az akadémiai hálózat is eme integrációját véghezvitte a Magyar 

Tudományos Akadémia, a Magyar Tudományos Akadémia határon túli kihelyezett intézményei, illetőleg 

Erdélyt illetően az Erdélyi Múzeum-Egyesület tengelye révén, mint ahogyan ezt kiválóan bizonyítja ez a 

most kezdődő rendezvény is. Én jó szívvel kívánok igen-igen hasznos, tartalmas szakmai munkát a 

nyitóünnepség résztvevői illetőleg az egyes szekciók előadói és hallgatói számára, és természetesen 

kitartást és jó munkát az Erdélyi Múzeum-Egyesület vezetői és a szervezők részére.  

Köszönöm, hogy meghallgattak. 

 


